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Státní zdravotní ústav 

 
 
 

Zápis MPS STRAVA 

29. 5. 2025 

Přítomni (viz příloha) 
 

 
INFORMACE PŘEDSEDKYNĚ MPS 

 
Předsedkyně MPS přivítala přítomné členy, informovala o probíhajících akcích pro oblast nemocničního stravování 
v Makroakademii, která je určena pro nemocniční kuchaře a nutriční terapeuty. Dále ocenila vznikající skupinu 
Ambasadorů – kuchařů, kterým není jedno to, co se ve školách, nemocnicích či sociálních službách dává na talíř. 
Ustanovující schůzka proběhla 5. 5. na MZ ČR. 
Na podzim opět proběhne Tržiště dobrých příkladů praxe, kde bude možnost prezentovat a diskutovat aktivity 
z jednotlivých oblastí institucionálního stravování. Cílem je propojit na jednom místě zástupce institucí, samospráv, 
zřizovatelů, odborné veřejnosti a jednotlivých rezortů.  
 
ODBORNÁ SKUPINA PRO NEMOCNIČNÍ STRAVOVÁNÍ 

Garantka informovala o aktuálním dění: 

• Projekt „Vzděláváním ke zkvalitňování stravy a nutriční péče v nemocnicích“ byl úspěšně schválen v rámci OPZ+ 
a oficiálně bude zahájen 1. 6. 2025. 

• Dále probíhá návrh úprav v evidenci výkonů nutričních terapeutů v rámci hospitalizace – v rámci vnitřních 
procesů MZ v rámci Pracovní skupiny k seznamu zdravotních výkonů s bodovými hodnotami bude k 2. 6. podán 
návrh na možnost vykazovat výkony NT určené pro ambulantní výkony i v rámci hospitalizace 

• V rámci systémového hodnocení kvality nemocničního stravování bude téma zařazeno do pravidelných šetření 
realizovaných Ministerstvem zdravotnictví. Výsledkem bude dlouhodobý nástroj pro získávání zpětné vazby od 
pacientů i zaměstnanců nemocnic a managementu. 
 

Diskuse: 
Ř Macková: Byli jsme požádáni PM, aby se zmapovala kvalita nemocničního stravování. Po zvážení možností jsem 

rozhodla, že bude využito možností v rámci zdrojů MZ. Tak aby se zjišťování kvality stalo pravidelnou součástí anket 

Národního hodnocení spokojenosti pacientů. Je nezbytné připravit sadu otázek, které budou vhodné pro začlenění do 

plánovaného systému sběru dat. 

Ř Škampová: Zjišťování bude v rámci Národního hodnocení spokojenosti pacientů, kde je již nastavená infrastruktura, 

viz: https://spokojenost.mzcr.cz/. Je to v rámci Pracovní skupiny pro bezpečí pacientů a kvalitu zdravotních služeb při 

Národním institutu kvality a excelence zdravotnictví (NIKEZ). Tedy MZ tyto aktivity garantuje. 

 

ODBORNÁ SKUPINA PRO ŠKOLNÍ STRAVOVÁNÍ 
 
Garantka informovala o aktuálním dění: 

• Proběhly semináře a školení k změnám ve spotřebním koši a principy vyhlášky 

• Zúčastnila se Konference Školní stravování v Pardubicích, kde jsme objasňovali plánované změny. 
Ukázalo se, že mezi odbornou i laickou veřejností přetrvává řada nejasností, fám a mýtů. 

• Účast na konferenci Státního zemědělského intervenčního fondu  

https://spokojenost.mzcr.cz/
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Garantka předala slovo MŠMT k informacím ohledně stavu novely vyhlášky č. 107/2005 Sb. 
 
Ing. Vaculová, MŠMT, dále informovala: 
Mezirezortní připomínkové řízení probíhalo od 11. 3. 2025. Ocenila spolupráci a proaktivní přístup SZÚ a MZ ČR. Dne 
21. 5. 2025 byla vypořádání zaslána na všech 38 připomínkových míst, která uplatnila připomínky 
Do pondělí 26. 5.  jich 25 vyjádřilo souhlas, 12 nesouhlas a 1 se nevyjádřilo. 

Diskutovanými tématy byly: 

• podmínky pro donášku a ohřev jídel („krabičky“)  

• dopad na cenu stravování, odpadové hospodářství a státní rozpočet 

• změny spotřebního koše (např. limitace sladkých nápojů, dehydratované směsi) 

• návrh na povinné vegetariánské/veganské varianty 

Diskuse k tématu 

Ř Černý: Nelze na všem připomínkám vyhovět, některé si protiřečí. K finančnímu dopadu změn ve spotřebním koši: ceny 

obědů jsou dány legislativně a není v plánu toto měnit. K požadavku na zavedení povinnosti škol skladovat donesené 

jídlo. Dále povinnost škol ohřívat a skladovat- lze školám doporučit na metodické úrovni, nelze však řešit nařízením ve 

vyhlášce. Jsme si vědomi situace ve školách – pro některé z nich je zajištění těchto podmínek reálně neproveditelné 

Ř Macková: KHS i ČŠI budou metodicky vést a pomáhat školám. Školní jídelny budou mít přechodné období, tak aby měly 

možnost stávající znění realizovat. 

A. Košťálová: Jsou zde školní jídelny, ale i školní výdejny a malinkatá zařízení, kde by mohlo dojít k problému. Hovořila 

s pí. Matušincovou, ČŠI, a společně se dohodly na potřebě vydefinování „přiměřenosti“ a vypracování návodné cesty 

formou metodiky. 

I. Vaculová: Vyhláška bude účinná od 1. 9. 2025, příloha se bude povinně uplatňovat od 1. 9. 2026. Školy mohou SK od 

září 2025 aplikovat, ale nebude to pro ně povinné. 

Ing. Ježorek: Snažíme se umožnit dietní stravu pro děti, které jsou zdravotně znevýhodněné. Snažíme se zajistit jakékoliv 

zajištění dietní stravy. 

Ř Černý: V rámci legislativy jsme nemohli oddělit skupinu dětí s dietami a skupinu s jiným světonázorem. Je připraven 

věnovat se diskusi později. V současném návrhu novely je možnost, že děti mohou jít konzumovat stravu do jídelny. To je 

posun. 

Košťálová: Upozornila, na Metodiku poskytování dietní stravy v rámci školního stravování 

https://ppo.mzcr.cz/workGroup/205 Nabídla, že spolu s MŠMT, KHS, ČŠI s Radou pacientů zkusili vydefinovat 

„přiměřenost“.  

Ing. Ježorek: V metodice by mohly být uvedeny i různé alternativy, jak situaci řešit 

M. Krobot: Upozornil, že bychom měli pracovat s termínem „děti s dietními požadavky“ a nerozdělovat skupinu dětí 
zdravotně znevýhodněných na céliaky a ostatní. 

https://ppo.mzcr.cz/workGroup/205
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Ř Macková: Začne příprava metodiky, která bude zaměřená na léčebnou stravu. A ve spolupráci s MŠMT prostřednictvím 

dozorových orgánů se dostane ke školám jako návod jak pracovat s dětmi s dietním omezením daným zdravotním 

stavem. 

J. Chlebovská (MPSV): Oznámila, že vyhláška pro dětské skupiny bude účinná od 1. 9. 2025 a poděkovala za spolupráci 

Mgr. Košťálové a MUDr. Trestrové. 

Z. Štěpánek (MZe): Vznesl na MŠMT dotaz, jak bude nakládáno s připomínkami k vypořádání. 

Ř Macková: Toto je odborná skupina, nikoliv legislativní. Nyní je to na komunikaci mezi MŠMT s připomínkovými místy. 

Garantka skupiny představila plánované aktivity a v závěru vyzvala členy k zapojení do příprav nadcházejícího Tržiště – 

zejména formou návrhů a podnětů k obsahu či programu. 

 

Viz přiložená prezentace 
 

ODBORNÁ SKUPINA PRO STRAVOVÁNÍ V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH 

Odborný garant informoval o aktuálním dění: 

• Zpracovaná osnova Metodického doporučení ke stravování pro pobytová zařízení sociálních služeb. 

• Součástí metodiky budou vzorové jídelníčky, dietní plány, příklady dietních doporučení. 

• Další setkání skupiny proběhne 7. 8. 2025 
 

 
Viz přiložená prezentace 
 
Diskuse:  

M. Krobot: Informoval, že se v rámci ČANT se založila pracovní skupina pro sociální služby, kterou vede p. Hutař, který je 
rovněž členem OS pro sociální služby. Možnost koordinace aktivit. Skupina bude zaměřena především na NT. 

Bude se prodlužovat činnost institutu SYRI a jako jedno ze stěžejních témat výzkumu se ukazuje oblast institucionálního 
stravování ve školách a sociální oblasti. Nabídl jako možnost platformy pro sběr dat. 

 

Různé:  
Mgr. Dobrovodská (MMR): Informovala, že probíhá vnitřní připomínkové řízení k Minimálním standardům 
odpovědného veřejného zadávání. V nejbližší době se dostanou do MPŘ. Bude informovat prostřednictvím tajemnice 
MPS. 
 
SHRNUTÍ: 

• Schůzka k Metodice ve složení ČŠI, OOVZ, MŠMT, SZÚ a Pacientská rada proběhne 5. srpna 2025 od 10:30 
v SZÚ. 

• Další jednání proběhne dne 4. září 2025 od 12:30 na Ministerstvu zdravotnictví, místnost 355. 
 



 

4 
 

Státní zdravotní ústav 

 

Shrnutí zasedání odborné skupiny: 

Setkání se zaměřilo na klíčová témata v oblasti nemocničního, školního a sociálního stravování, včetně připomínek k 
novele vyhlášky č. 107/2005 Sb. Hlavními body byly připomínky Pacientské rady k dietní stravě a donášeným jídlům. 
Dohodla se příprava metodiky, která má školám pomoci tuto problematiku řešit v praxi. Členové MPS STRAVA byli 
informováni o vzniku skupiny Ambasadorů – kuchařů, kterým záleží na kvalitě stravy ve veřejných institucích, a o 
zahájení projektu zaměřeného na zkvalitnění nemocničního stravování. Za odbornou skupinu pro stravování v 
sociálních službách byla představena osnova připravované metodiky pro pobytová zařízení. Zdůrazněna byla 
spolupráce s ČANT  
a výzkumnou platformou SYRI. 

 
 
 
 
 
Zapsala. 
Mgr. Martina Parízková 
Mgr. Alexandra Košťálová 
Mgr. Nora Veselá 
 
Příloha: Prezentace za OS pro stravování ve školách 
  Prezentace za OS v sociálních službách 
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